
»شمس« يا ش�بكه محصولات س�الم با هدف 
افزاي�ش به�ره وري توليد، توزي�ع محصولات 
س�الم و توس�عه فعاليت هاي نوآورانه و جمعي 
با بهره مندي كش�ور از فناوري ه�اي مرتبط با 
سلامت از س�وي س�تاد زيس�ت فناوري ارائه 
ش�ده اس�ت. در اين طرح به جاي اس�تفاده از 
س�موم و كودهاي ش�يميايي كه باعث انواع و 
اقس�ام بيماري ها مي ش�ود و كيفي�ت غذايي 
را به ش�دت كاه�ش مي دهن�د، قرار اس�ت از 
فناوري هاي نوين استفاده ش�ود. با تمام اينها 
بازبيني س�وابق ارائه كنندگان طرح » شمس« 
واقعيت آن را مبهم مي كند. اصلي ترين بخش 
اين ابهام�ات ارتب�اط نزدي�ك ارائه كنندگان 
طرح ش�مس با محص�ولات تراريخته اس�ت! 
طرح شمس از س�وي طرفداران شناخته شده 
محصولات تراريخته در س�تاد زيست فناوري 
معاونت علمي رئيس جمهور ارائه ش�ده است. 

كافي است تا واژه GMO يا Monsanto )بزرگ ترين 
توليدكننده بذرهاي تراريخته در جهان( را در يكي 
از موتورهاي جس��ت وجوگر تايپ كنيد تا فهرست 
بلندبالايي از نتايج در برابر چش��م ش��ما رژه بروند. 
طرح هاي گرافيك��ي كه بيانگر نگراني و وحش��ت 
جهاني نسبت به خطرات احتمالي محصولاتي است 
كه با دستكاري ژنتيكي محصولات طبيعي توليد 
مي شود و شايد ظاهري زيباتر داشته باشند، اما هنوز 
پرسش هاي بي پاسخ زيادي درباره سلامت يا مضرات 
آنها وجود دارد كه محافل علم��ي موافق يا مخالف 
محصولات تراريخته در سراس��ر دنيا نتوانسته اند، 
پاسخي قطعي به بسياري از اين سؤالات بدهند. با 
وجود اين همه اما و اگ��ر درباره چنين محصولاتي 
است كه بسياري از كشورهاي دنيا واردات و مصرف 

محصولات تراريخته را ممنوع كرده اند. 
 پشتشان گرم است! 

اغلب كش��ورهايي كه اين محص��ولات را توليد و 
عرضه مي كنند، صناي��ع غذايي خ��ود را ملزم به 
نصب برچسب GMO روي محصولات تراريخته 
 GMO كرده اند. جالب اينجاس��ت كه محصولات
نسبت به محصولات FREE GMO تا حد زيادي 
ارزان ترند. محصولات تراريخته تنها در دو كش��ور 
كانادا و امريكا به عنوان بزرگ ترين توليدكنندگان 
اين محصولات بدون اطلاع رس��اني و برچس��ب 
عرضه مي شود. نگراني ها درباره سلامت و آلودگي 
محص��ولات تراريخته و تس��ري اي��ن آلودگي به 

محيط زيست تا جايي است كه در برخي كشورها 
طرفداران محيط زيست مزارع كشت محصولات 
تراريخته را تخريب مي كنند. با تمام اينها در ايران 
سال هاست كه محصولات تراريخته وارد مي شود 
و هم مص��رف و هم  به تازگي برچس��ب تراريخته 
روي برخي محصولات الصاق مي شود. طرفداران 
تراريخته ها به دنبال كشت اين محصولات هستند؛ 
 موضوعي كه از نگاه مخالفان ب��ه مراتب از واردات 
خطرناك تر است، زيرا نگراني هايي از جنس آلودگي 
پايدار محيط زيست را در كنار نگراني سلامت اين 
محصولات مي نش��اند. طرفداران تراريخته انگار 
گوششان به اين حرف ها بدهكار نيست و پشتوانه اي 
قوي دارند،  پشتوانه اي كه در دولت دوازدهم با كنار 

گذاشتن معصومه ابتكار به عنوان مخالف تراريخته ها 
از سازمان محيط زيس��ت و روي كار آمدن عيسي 
كلانتري يارديرين شبكه طرفدار تراريخته در كشور 
كليد خورد و حالا در قامت طرح » شمس«  قد علم 
كرده است. طرحي كه از نگاه علي كرمي، متخصص 
بيوتكنول��وژي با بازخواني س��وابق ارائه دهندگان 
طرح »ش��مس« مي توان دريافت »ش��مس« يا 
شبكه محصولات س��الم نام تازه اي است كه براي 
محصولات تراريخته يا همان GMO انتخاب شده 
است، تا با اين آش��نازدايي حساسيت هاي موجود 
درباره اين محصولات برطرف شود و موانع احتمالي 
بر سر راه ورود محصولات تراريخته به بازار از سر راه 

برداشته شود. 

 طرفداران تراريخته سردمداران »شمس«
ظاهرش ش��بكه محص��ولات س��الم اس��ت؛ اما 
كرمي، متخصص بيوتكنولوژي )زيست فناوري( 
پزش��كي و فوق تخصص مهندسي ژنتيك معتقد 
اس��ت:»ابهاماتي در طرح ش��مس وج��ود دارد!« 
وي دليل اين ابهامات را مش��خص نبودن موضع 
» شمس«  نسبت به محصولات تراريخته مي داند. 
دليل ديگر كرم��ي براي اين ابهام��ات چهره هاي 
كليدي طرح ش��مس اس��ت، افرادي كه به خاطر 
تعصب خاصشان به محصولات تراريخته در ميان 
متخصصان و كارشسناس��ان سرشناس هستند. 
كرمي با اشاره به اخراج تنها منتقد تراريخته ها از 
ستاد فناوري زيستي تأكيد مي كند:»چيزي كه از 
شواهد و قرائن فهميده مي شود، اين است كه طرح 
»شمس« در اختيار كس��اني قرار گرفته است كه 
قصد دارند تراريخته را به جاي محصولات سالم به 

خورد مردم بدهند!«
به گفته وي، در حال حاضر  س��ه نوع محصول در 
بازار داريم و 99 درصد از محصولات مصرفي ما به دو 
روش متداول سنتي يا صنعتي كشت مي شود؛ در 
نوع صنعتي، بذرها يا اصلاح شده ا ند يا تراريخته. در 
ايران بذر تراريخته نداريم و همه بذرها تقريباً اصلاح 
شده هستند و بذرهاي بومي غير از دو نوع گندم كه 
در خراسان كشت مي شوند، بقيه اصلاح شده اند. 
البته اشكالي به آنها وارد نيست چون سالم  و قابل 
تأييد است، در حال حاضر تراريخته به طور محدود 
در برخي نقاط كش��ور به صورت آزمايشي كشت 
مي شود.  از لحاظ س��لامت، محصولات ارگانيك 
اول و محصولات سالم در مرتبه دوم  قرار دارند، اما 
محصولات تراريخت��ه نمي توانند جزو محصولات 
سالم باشند؛ اين ابهام در طبقه بندي طرح شمس 
وجود دارد. كرمي تأكيد مي كند:» در شمس هيچ 

اسمي از اين شاخص ها برده نشده است.«
از نگاه وي باي��د از توليدكننده ها حمايت ش��ود، 
اما نباي��د مجوزه��اي نظارت��ي از درون مجموعه 
توليدكنن��دگان ص��ادر ش��ود. كرم��ي تأكي��د 
مي كند:»نمي ش��ود كه توليدكننده و ناظر يكي 
باشد! ناظر و مجري طرح »شمس« يكي هستند!« 
از نگاه اين كارشناس اين افراد نمي توانند مرزهاي 
خود را با تراريخته مش��خص كنند زيرا همگي در 

منافع توليد و كشت تراريخته سهيم هستند. 
كرم��ي در عي��ن حال معتقد اس��ت »ش��مس« 
جنبه هاي مثبتي هم دارد كه بايد تقويت ش��ود و 

نبايد كليت شبكه را زير سؤال ببريم.
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وزير علوم از بسته شدن 70 مركز دانشگاهي غير انتفاعي خبر داد

بار سنگين غيرانتفاعي ها بر وزارت علوم

گول »شمس« را نخوريد!
مديران »شبكه محصولات سالم« در منافع توليد و كشت تراريخته سهيم هستند

در سال هاي اخير 

عليرضا سزاوار
پايي�ن   گزارش  2 كيفي�ت 

ي  ه ها نش�گا ا د
غيردولتي آنق�در ش�ورش را درآورد كه بارها 
صداي مديران وزارت علوم هم درآمد. تا جايي 
ك�ه روزگذش�ته وزير عل�وم خب�ر از تعطيلي 
70دانش�گاه غيرانتفاعي داد. البت�ه در همين  
زمينه وزير علوم آمارهاي�ي داده كه در تضاد با 
آمارهاي رئيس اتحاديه دانشگاه ها و مؤسسات 

غيرانتفاعي است. 
وزير علوم با بيان اينكه هر سال واحدهاي غيردولتي 
يا غيرانتفاعي را م��ورد ارزيابي قرار مي دهيم، خبر 
داد: »طبق ارزيابي هايي كه ما در سال هاي گذشته 
از اين مراكز داشتيم، از جمع مؤسسات غيردولتي 
در سال 9۲ كه بيش از ۳۰۰مركز بودند، حدود ۵۰ 

مركز تعطيل شدند.«
 دوباره بازخواهيم گشت!

در همين رابط��ه رئيس مؤسس��ات غيرانتفاعي، 
مهرماه در گفت وگويي خبر داده بودكه»در مجموع 
۳۵۸مؤسسه غيرانتفاعي در كشور فعال هستند كه 
پس از بررس��ي هاي انجام گرفته ظرفيت پذيرش 
دانش��جو در ۱۲مؤسس��ه به دليل رعايت نكردن 
اس��تانداردهاي لازم به صفر رسيده و اين مراكز در 
صورت رعايت استانداردهاي اعلام شده، مي توانند 
مجدداً اقدام به پذيرش دانشجو كنند.« در واقع هم 
از لحاظ تعداد دانشگاه هاي غيردولتي موجود و هم 
تعداد مراكزي كه به دليل استانداردنبودن تعطيل 
شده اند، سخنان اين دو مدير داراي تناقض است.   در 

حالي كه  رئيس مؤسسات غيرانتفاعي از بازگشايي 
مجدد اين مراك��ز در صورتي كه اس��تاندارد هاي 
لازم را رعايت كنن��د، خبر داده اس��ت.  وزير علوم 
هيچ اشاره اي به امكان راه اندازي مجدد اين مراكز 

نكرده  است. 
 آينده اي نزديك كه هرگز نيامد

معاون آموزشي وزير علوم سال 94 ضمن انتقاد از 
كيفيت خدمات رفاهي و آموزشي به دانشجويان 
در بس��ياري از اين مؤسس��ات، از اج��راي طرح 
سطح بندي مؤسسات آموزش عالي غيرانتفاعي 
خبر داده ب��ود كه اين طرح هرگز اجرايي نش��د! 

هر چند آهومنش، رئيس اتحاديه دانش��گاه هاي 
غيرانتفاعي بيش��ترين عامل اي��ن نتايج ضعيف 
را كوتاهي غيرانتفاعي ها در ارائه مس��تندات به 
وزارت علوم عنوان كرد و از تغيي��ر اين نتايج در 
آينده اي نزديك خبر داد، اما آن آينده نزديك هم 
هرگز نيامد! شريعتي نياسر همان زمان، اعلام كرد 
نيمي از دانشگاه هاي دولتي كشور »فاقد كيفيت 
بوده و حداقل استانداردها را ندارند.« البته وي به 
فاصله يكي دو روز بعد، با حذف كلمه دولتي نيمي 
از دانشگاه هاي كل كشور را فاقد استانداردهاي 

لازم دانست!
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يكي از دلايل بي كيفيتي غيردولتي ها اين اس��ت 
كه دانشگاه هاي غيرانتفاعي با كمبود هيئت علمي 
مواجه هستند و نسبت استاد به دانشجو متناسب با 

استاندارد اعلام شده وزارت علوم نيست. 
اس��تانداردي كه وزارت علوم براي نسبت استاد به 
دانش��جو براي دانشگاه هايي كه ش��هريه دريافت 
مي كنند، مثل دانش��گاه هاي غيرانتفاعي در نظر 
گرفته يك به 4۰ است؛ اما نس��بت فعلي استاد به 
دانشجو در اين دانشگاه ها يك به ۶۵ است.  چندي 
قبل دانش��جوي يكي از اين مراكز ب��ه خبرگزاري 
دانشجو گفته بود: »دانش��گاه ما در حالي كه براي 
زمان اس��تراحت حياط ندارد و دانشجويان پس از 
كلاس در كافي ش��اپ هاي اطراف دانشگاه به سر 
مي برند، همين طور اقدام به جذب دانشجو مي كند 
و از آن بدتر اين است كه با تمام ضعف هاي آموزشي 
در دوره كارشناسي، دانشجوي ارشد جذب مي كند 
و با اين سطح پايين آموزشي مسئولان دانشگاه به 

فكر جذب دانشجوي دكترا هم هستند.«
اين دانشگاه ها سعي مي كنند تا با استخدام اساتيد 
فوق  ليسانس و دادن پول كمتر به آنها هزينه هاي 
جاري خودش��ان را هم پايين بياوردند. مسئولان 
برخي مراكز به دانش��جو تنها به عنوان يك منبع 
درآمد نگاه مي كنند و وضعيت تحصيلي دانشجويان 
ب��راي آنها مهم نيس��ت.  مش��كل دانش��گاه هاي 
غيرانتفاعي زيرساخت هايي اس��ت كه از نبودش 
رنج مي برند و در توليدات علمي و پژوهشي بي تأثير 

هستند. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

 معصومه ابتكار با انتشار اين عكس توئيت كرد: چهار پادشاه 
اخير ايراني با حمايت خارجي سركار آمدند و حفاظت شدند. با مردم 
تقابل كردند و بس��اط اس��تبداد را ترويج و در خارج ف��وت كردند. با 
خواس��ت مردم، امام در ۱۲بهمن ۱۳۵٧با استقبال 4ميليون نفر آمد، 
مردم سالاري را رواج داد، عليه خودكامگي و سلطه ايستادگي و با بدرقه 

۸ميليوني در تاريخ ماندگار شد. 

 زهرا هاب توئيت كرد: توئيتر ديگه خيال خودش رو راحت كرده 
رسماً. هر كس كه بر عليه سياست هاي امريكا صحبت كنه و اين وسط 
حامي ايران، ونزوئلا و روسيه باشه، پس به طور حتم مشكوكه. مخصوصاً 
اگه به زبان انگليسي فعاليت كنه و راحت ميشه با برچسب هاي متعدد 

حسابش رو مسدود كرد. 

 يك كاربر توئيت كرد:  INSTEX با ۳هزار يورو سرمايه اوليه، قراره 
ميلياردها دلار تجارت نفت، غذا و داروي ايران رو در مش��ت خودش 
بگيره، با ميليون ها دلار سود و حق دلالي به اسم كارمزد. حالا ما بايد 

خوشحال باشيم يا فرانسوي ها؟

 نفيسه سادات موسوي با انتشار اين عكس توئيت كرد: بعد از 
خوندن شعرم، پدر و مادر شهيد حداديان كه براي رونمايي نمادين از 
مدرسه ادبيات مجاز اومدن روي سن، هر دو گفتن كه شعرمو پيش تر 
شنيده بودن و اتفاقاً دلشون مي خواس��ت شاعرشو ببين و ازش تشكر 

كنن؛ هم از طرف خودشون هم از طرف آقا محمدحسين. 

 سيدمحمد بابايي توئيت كرد: سرانه فضاي آموزشي در سال ۵٧ 
به ازاي هر دانش آموز ۱/44متر مربع بود كه امسال به ۵/۱۸ رسيده و 
۶۵ هزار مدرسه هم به ش��بكه ملي اطلاعات متصل شده است. درصد 
كودكان پنج و شش ساله كه تحت پوشش آموزش پيش دبستاني قرار 

گرفته اند، از ۲۰/۲به ٧۰/۱رسيده  است. 

 اميرعلي صفا توئيت كرد: وقتي كس��ي از رانت بابا ننه ش اس��تفاده 
ميكنه، فقط بحث ماليش كه نيس��ت. خود به خود وارد طبقه سياس��ي 
اجتماعي ديگري ميشه كه همه نوع امكان رشد هم براش فراهمه. ۱۰سال 
بعد كه تو مي خواي نقدش كني چه بسا صاحب تخصص، فكر، اخلاق، سابقه 

و وجهه شده باشه كه ۱۰۰ تا مثل توي پاپتي رو در بحث قورت بده!

 يك كاربر با انتشار اين عكس توئيت كرد: اوج مظلوميت يك 
ملت، در يك قاب! يمن تنهاست. 

  سادات توئيت كرد: انقلاب اسلامي فقط اونجاش كه بعد از 4۰سال 
حضرت آقا  به علماي اهل  سنت سوري مي فرمايند، ان شاءالله به زودي در 

قدس نماز مي خوانيد و اون عالم سوري ميگه: و انتَ امامنا في القدس... 

 رسول شكري نيا با انتشار اين عكس توئيت كرد: شهيد سرافراز 
مرتضي علي احمدي كه در نيكشهر به شهادت رسيد، مدتي مسئول فضاي 
مجازي آن شهرستان بود. جواني مؤمن، انقلابي و فعال دهه هفتادي كه 
تنها ۲۵بهار از عمرش گذشته بود. روح مطهرش با اولياء الله محشور است. 

ريختن خون پاسداران و مدافعان وطن، بي پاسخ نمي ماند. 

 سرباز انقلاب با انتش�ار اين عكس توئيت كرد: بهمن سال 
۵۰، برف س��نگيني مياد. 4 هزار نفر كشته مي ش��وند، ۲۰۰روستا 
زير برف مدفون ش��ده و هيچ كس زنده نمي ماند. در س��خت ترين و 
مصيبت بارترين بوران تاريخ بشر شاهنشاه و شهبانو تو پيست  »سنت 
موريس« سوئيس مش��غول تفريح و اسكي بازي هس��تند! انقلاب 

اسلامي شد تا اين فجايع تكرار نشود.

نفيسه ابراهيم زاده انتظام 

 مدي��ركل دفتر طب س��نتي وزارت بهداش��ت با اش��اره ب��ه ايجاد 
۵٧سلامتكده طب سنتي در كشور گفت: بهره برداري از تدابير حفظ 
س��لامتي طب س��نتي ايراني در مراكز بهداش��تي، درماني و تدوين 

بسته هاي آموزشي براي پزشكان آغاز شده است. 
 دادستان عمومي و انقلاب شهرس��تان پرديس گفت: پس از احضار 
۱۲پيمانكار متخلف مس��كن مهر به دادستاني ش��ش پيمانكار كه به 

تعهدات خود عمل نكرده اند، اخراج شدند. 
 هيئت عمومي ديوان عدالت اداري با ابطال دو بخشنامه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت مبني بر اينكه توليدكنندگان برخ��ي كالا ها را از درج 
قيمت روي محصولات توليدي معاف كرده بود، تمامي توليدكنندگان را 

به درج قيمت كالاي توليدي روي محصول، موظف كرد. 
 معاون پيش��گيري اداره كل امور اجتماعي وزارت رفاه گفت: طرح 
بررسي ميزان شيوع اعتياد در اماكن صنعتي و كارگاه ها در حال انجام 
اس��ت، به طوري كه نتايج نگران كننده اي از اين طرح به دست آمد و 
نشان داد، ۲۱درصد جمعيت كارگري مصرف كننده موادمخدر است. 

 رئيس سازمان مديريت بحران كشور بيان داشت: ساخت و سازهاي 
غيرمجاز در حريم رودخانه ها بيشترين تلفات جاني و خسارت هاي مالي 

را به وجود مي آورند. 
 مديركل هماهنگي امور اقتصادي استانداري تهران گفت: بر اساس 
تصميمات اتخاذ شده، پنج نمايشگاه عرضه اجناس با قيمت مناسب 
و تخفيف هايي بي��ن ۱۰ تا ۲۵درص��دي در نقاط ش��رق)حكيميه(، 
غرب)پارك ارم(، جنوب)بوس��تان ولايت(، مصلي حضرت امام)ره( و 
در صورت موافقت فرمانداري تهران يك نمايش��گاه ديگر نيز در شهر 

آفتاب خواهيم داشت. 
 وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات با بيان اينكه با پايش انجام گرفته 
٧۰هكتار مزرعه خشخاش در منطقه كوهس��تاني صعب العبور كه در 
دسترس عموم نيست كه بتوانند به راحتي در آنجا حضور داشته باشند 
كشف شده، گفت: قطعاً ما حامي پليس هستيم و كار ما هم در راستاي 

افزايش توان پليس است. 
 مديركل امور دارويي سازمان غذا و دارو گفت: طي ما ه هاي اخير تنها 
كمبود ۲۳ قلم دارو در كش��ور گزارش شده كه با پيگيري هاي صورت 

گرفته بخشي از اين داروها تأمين شد. 
 محمود ميرلوحي عضو شوراي شهر تهران با اشاره به اينكه سالانه 
٧هزار ميلي��ارد تومان هزينه جاري ش��هرداري تهران اس��ت، گفت: 
شهرداري س��ال آينده تعديل نيرو نخواهد داشت و ما به دنبال جذب 

نخبگان دانشگاه هاي برتر كشور هستيم. 

بازماندگان از تحصيل 
گروي جديد امتياز گيري

سه هفته قبل جلس��ه اي با حضور نمايندگان آموزش و پرورش، وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي، كميته امداد و ق��رارگاه محروميت زدايي 
سپاه در مورد رفع بازماندگي از تحصيل برگزار شد و اين هفته قرار بود با 
حضور نمايندگان ساير دستگاه هاي مؤثر در اين امر جلسه مزبور دنبال 
ش��ود. در اين بين مركز آمار، ثبت احوال و وزارت ارتباطات هم براي 

همراهي در رفع محروميت هاي تحصيلي فراخوانده شدند. 
در اين اثنا و چند روز پيش رضوان حكيم زاده، معاون آموزش ابتدايي 
آموزش و پرورش در گفت و گو با برخي رسانه ها بيان كرد: اين وزارتخانه 
براي دانش آم��وزان بازمان��ده از تحصيل بودجه اي ن��دارد. وي افزود: 
مهم تري��ن عوامل مؤث��ر در اين زمين��ه اقتصادي و فرهنگي اس��ت و 

هم اكنون بودجه رفع موانع در اختيار آموزش وپرورش نيست. 
بنا به گفته اين مقام مسئول، وظيفه رفع موانع تحصيل از پيش پاي افراد در 
سن آموزش وزارت رفاه و سازمان بهزيستي هستند و براي اين كار از بودجه 
عمومي كشور سهم برمي دارند. همچنين بنابر تصريح وي، آموزش وپرورش 
وظيفه دارد هر كودكي را كه براي ثبت نام مراجعه مي كند، پذيرش و براي 
او كلاس درس و معلم فراهم كند، اما در بازماندگي از تحصيل فقط بحث 
ثبت نام مطرح نيس��ت بلكه رفع موانع حضور در مدرس��ه مهم است كه 

بسياري از اين موانع، اقتصادي و فرهنگي است. 
قرائت از وظايف آموزش و پرورش اين روزها بيشتر از هر زمان ديگري 
سهل و ممتنع و وابسته به بودجه است. برخي برنامه ها و اقداماتي كه در 
فراخي بودجه وظيفه است، مي تواند در تنگناي مالي وظيفه نباشد. البته 
بند دو سياست هاي ابلاغي رهبر انقلاب تأكيد دارد كه وظيفه آموزش از 

مهدكودك تا دانشگاه برعهده آموزش و پرورش است. 
بنا بر اين با وجود توضيح خانم معاون، مي توان اصرار كرد برنامه ريزي 
براي جلوگيري از بازماندگي از تحصيل كه از مبادي بي سوادي است 
بر عهده آموزش و پرورش است. اما بايد ديد، توجيه »بودجه نيست« 
به اندازه كاف��ي دربرگيري دارد كه مثلًا بازمان��دگان از تحصيل را به 
سوي ديگري سوق دهد؟  آيا هزينه اينكه دولت در مديريت سياست 
خارجي و امور اقتصادي خود دچار اش��تباهات فاحش ش��ده اس��ت 
را بايد آموزش و پرورش بپ��ردازد؟ آيا به بهانه نب��ود يا كمبود بودجه 
مي توان پوشش آموزشي بازماندگان از تحصيل را به سازمان ديگري 
حواله كرد؟ آيا توجيه »بودجه نيست« در فصل بودجه بندي، تهديد 
مجلس و منتقدان آموزش و پرورش و تبرئه دولت از كوتاهي خود در 

اين زمينه نيست؟ 
آيا با اين رويكرد آموزش و پرورش بازماندگان از تحصيل را وجه المصالحه 
خود براي گرفتن امتيازات بيشتر از حاكميت، قرار نمي دهد؟ آيا اين يك 
نوع توليد نارضايتي از نظام و فرار به جلو براي عدم پاسخگويي نيست؟ 
آيا مردم در كنار امرار معاش خود در شرايط كنوني بايد دغدغه كسري 
بودجه آموزش و پرورش را هم داش��ته باش��ند و ملاحظات مديريتي 
آموزش و پرورش با س��ازمان برنامه را درك كنند؟آيا دولت با همين 
شرايط و همين ميزان درآمد اداره كش��ور را به دست نگرفت؟ آيا ديد 
جامع و مانعي از ش��رايط كشور نداش��ت و با همين شرايط وعده هاي 

هيجان انگيز و بنفش نداد؟ 
كم ك��ردن دامنه وظاي��ف آموزش و پرورش ب��ه فراخور بودج��ه آيا از 

آموزش و پرورش سلب وظيفه و مسئوليت مي كند؟ 
آموزش و پرورش با توجيه بودجه اي، پوش��ش تحصيلي بازماندگان از 
تحصيل را وظيفه خود نمي داند،  بعد به عنوان يكي از مبادي بي سوادي 
آن را معرفي مي كند كه بايد در س��ازمان نهضت سوادآموزي براي آن 
برنامه ريزي شود؟ آيا اين فقط يك تعويق در انجام وظيفه وخريدن زمان 

براي آموزش و پرورش و البته سازمان برنامه نيست؟ 
آيا آموزش و پرورش با پرچم بازماندگان از تحصيل در سال هاي 9۳ و 9۵ 
همايش توسعه و عدالت آموزشي را برگزار نكرد؟ چرا آموزش و پرورش 
هيچ گزارشي از ميزان موفقيت اين همايش و مؤسسات شركت كننده 
در آن ارائه نمي كند؟ آيا اين همايش به دنبال توسعه مشاركت بخش 

خصوصي در توسعه عدالت آموزشي نبود؟ 
اينها ابهاماتي است كه در مسئله بازماندگان از تحصيل مطرح است و 
قطعاً در پس آموزش و پرورش بودجه ندارد، پنهان نمي ش��ود. مسئله 
فرهنگي و فقر اقتصادي كه از عوامل بازماندگي از تحصيل هستند به 
مدد عملكرد مناسب آموزش و پرورش و جامعيت آموزش هاي آن قابل 
حل است و لازم نيست دنبال شرح وظايف سازماني براي انجام آنها بود. 
به شرط اينكه نگاه كاسبكارانه به آموزش و پرورش از دولت رخت بربندد 
و دوباره تعليم و تعلم عبادت و عش��ق باشد. مطالعه روند بازماندگي از 
تحصيل نشان مي دهد، آمار اين حوزه در س��ال هاي ابتدايي پيروزي 
انقلاب رويكرد ترميمي داشته و امروز دوباره به مسئله تبديل شده است. 
بنابراين در اين مسير عملكرد آموزش و پرورش دست كم به اندازه فقر 

اقتصادي و فرهنگي مؤثر بوده و نشاني درست همين حوالي است. 

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

نمك�ي،  س�عيد 

کبري فرشچي
سرپرست فعلي و    سرک

وزير پيش�نهادي 
دولت دوازدهم به مجلس هر چند در عمل خود را 
براي گرفتن رأي اعتماد از مجلس آماده مي كند 
و برنامه هايي نظير تشكيل اتاق فكر در وزارت 
بهداش�ت را به عن�وان يك�ي از برنامه هاي اين 
آمادگي عنوان مي كند، ام�ا در عين حال وقتي 
مي خواهد درباره شرايط فعلي و وضعيت پيش 
روي اين وزارتخانه صحبت كند، اوضاع را اينگونه 
توصيف مي كند:» قرار نبود به ميدان مين بيايم.« 
وزير پيشنهادي روحاني به مجلس در حالي كه 
وضعيت كنوني نظام سلامت را با »ميدان مين« 
 توصيف مي كند، اما با بيان » تكليف شدن پذيرش 
وزارت بهداشت« نش�ان مي دهد، نه فقط براي 
ورود به اين ميدان مين بي رغبت نيس�ت بلكه 
اس�ت.  ك�رده  آم�اده  ه�م  را  خ�ودش 
نمكي هر چند هنوز در كسوت سرپرست وزارت 

بهداشت است، اما در اين مدت نشان داده كه بنا 
دارد بر كارها سوار ش��ود. وي در نشست مجمع 
انجمن هاي علمي گروه پزشكي در سالن دانشكده 
دندانپزشكي دانشگاه علوم پزشكي تهران حضور 
يافته بود و س��عي كرد اينگون��ه دل انجمن هاي 
علمي پزش��كي را به دس��ت بي��اورد. وي گفت: 
»هر وزيري اگر در سياس��تگذاري هاي كلان از 
ظرفيت انجمن ه��اي علمي اس��تفاده نكند، به 

بيراهه مي رود.«
نمكي تشكيل اتاق فكر در وزارت بهداشت را يكي 
از برنامه هاي خود در صورت كسب رأي اعتماد از 
مجلس شوراي اسلامي عنوان كرد. وي در عين حال 
بار ديگر گريزي به طرح تحول سلامت زد و گفت: 
»اين طرح با دو مشكل اساسي مواجه بوده است.« 
 وي گره نخ��وردن طرح تحول س��لامت به منابع 

پايدار مالي براي ادامه حي��ات و توزيع ناعادلانه و 
غيرمنطقي منابع در بعضي جاها را از مش��كلات 

اساسي طرح تحول سلامت دانست. 
نمكي پيش از اين نيز طرح تحول سلامت را فاقد 
منطق اقتصادي دانسته بود و يكي از مأموريت هاي 
معاون درم��ان وزارتخانه را تش��كيل كميته اي با 
حضور انجمن هاي علمي براي برنامه ريزي در حوزه 
كلان نظام سلامت و طرح تحول سلامت عنوان كرد 
و افزود: »ما بايد اقتصاددانان سلامت را قانع كنيم، 

گام هايي كه برمي داريم، منطقي است.«
سرپرست وزارت بهداشت، با انتقاد از بيمه رايگان 
۵/۵ميليون نفر در كشور كه توان مالي براي پرداخت 
هزينه هاي درمان داشته اند، گفت: »ما بايد بيشترين 
خدمات را براي فرودس��تان ارائ��ه و كمتر به افراد 
توانمند خدمات رايگان بدهيم. زيرا در هيچ جاي 

دنيا، خدمات درماني براي همه رايگان نيس��ت.« 
نمكي در ادامه با حمايت دوباره از جامعه پزشكي 
تأكيد كرد:»ما بايد بتوانيم اگر لكه ناپاكي در حرفه 
و جامعه پزشكي هست، خودمان آن را پاك كنيم. 
من نمي توانم به حقوق مردم بي اعتنا باشم و بايد اين 
پيام را بدهيم كه خودمان داوطلبان اصلي پاكيزگي 

در حرفه پزشكي هستيم.«
علي نوبخت حقيق��ي كه يك��ي از متهمان اصلي 
استعفاي سيدحسن قاضي زاده هاشمي و بحث هاي 
كمبود بودجه در وزارت بهداش��ت اس��ت، در اين 
نشست با انتقاد از غوغاسالاري در وزارت بهداشت 
تحت پوشش طرح تحول سلامت افزود:»قرار نبود 
تمام مسائل سلامت كش��ور تحت تأثير اين طرح 

قرار بگيرد.«
از نگاه وي، مشكل وزارت بهداش��ت در دوره قبل 
اجرا نكردن قان��ون بود. در حالي ك��ه اگر قوانيني 
همچون پزشك خانواده،  پرونده الكترونيك سلامت 
و نظام ارجاع اجرا شود، همين بودجه كافي است. 

مين گذاري هاشمي در مسير نمكي!


